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Miljö- och hälsoskyddsnämnden Utdrag ur protokoll, fört vid 

sammanträde 2015-12-15, § 10 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 15 december 2015 kl. 17.05 – 19.00, 

ajournering kl. 18.15 - 18.22 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 
   

 Justerat Måndagen den 21 december 2015 

  

 

Katarina Luhr Jonas Naddebo 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) ordföranden  

Jonas Naddebo (C) vice ordföranden  
 

Maria Östberg Svanelind (S) 

Mattias Vepsä (S) 

Mervi Mäkinen Andersson (S) 

Måns Lönnroth (S) 

Roger Orwén (MP)  

Lars Jilmstad (M)  

Torbjörn Erbe (M) 

Helena Ljungberg (M) 

Joar Forssell (L) §§ 1-17  
 

 
Tjänstgörande ersättare: 

Cecilia Berggren (V)  för Rikard Warlenius (V) 

John Myhrman (M)  för Christoffer Järkeborn (M) 

Sabine Pettersson (L) §§ 18-27 för Joar Forssell (L) 
 

 
Ersättare: 

Jonas Svanfeldt (S) §§ 8-27 

Annika Ödebrink (S) 

Linnéa Joandi (MP) 

Maria Sävström (MP) 

Alicja Lindell (M) 

Sabine Pettersson (L) §§ 1-17 

Märta Martin Åkesson (C) 

Ulrika Hoff (KD) 
  

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Johannes Berg, Per Enarsson, 

Monika Gerdhem, Petter Jonsson, Gustaf Landahl, Lena Mittal, Mikael 

Nyberg, Daniel Selin, Maria Svanholm, Emily Tjäder och 

personalföreträdaren Luis Lopez §§ 1-23 och 27 samt 

borgarrådssekreteraren Peter Kogg. 
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 § 10 
Program för upphandling och inköp samt klausul om 
antidiskriminering och meddelarfrihet 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-16314 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 19 november 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) och Cecilia Berggren (V) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. 

(M) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 

 

1 Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra: 

 

 Kommunstyrelsen har i budget för 2015 fått i uppdrag att ta 

fram ett nytt program för upphandling och inköp för 

Stockholms stad samt att revidera tidigare beslutad policy om 

konkurrens och valfrihet. 

 

 Vi delar uppfattningen att det är viktigt att motverka fusk och 

svartjobb samt att säkerställa goda arbetsvillkor för de 

leverantörer av varor och tjänster som staden anlitar, antingen 

direkt eller genom upphandlade företag. Seriösa aktörer, 

rättssäkra arbetsförhållanden och konkurrens på lika villkor 

ska prägla alla stadens upphandlingar.  

 

 Däremot ställer vi oss ytterst tveksamma till att skärpa 

användningen av krav på kollektivavtal eller 

kollektivavtalsliknande villkor i de upphandlingar där detta är 

tillämpligt. Detta mot bakgrund av bland annat rådande 

upphandlingslagstiftning och EU-rätten. Det strider också mot 

EU:s grundläggande principer att vid offentlig upphandling 
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kräva att en leverantör ska vara bunden av eller teckna ett 

kollektivavtal. Stadens förvaltningar påpekar i olika 

tjänsteutlåtanden att EU-rätt inte ger utrymme att ställa krav 

på att en leverantör har kollektivavtal. 

 

 Vi noterar att stadsdelsförvaltningar, liksom 

stadsledningskontoret, flaggar för tveksamheter och 

komplikationer gällande förslaget till program för 

upphandling och inköp. Att programmet riskerar att stå i 

konflikt med krav på kvalitet och kostnadseffektivitet. Att 

programmet riskerar att direkt eller indirekt reglera 

leverantörers övriga verksamhet, vilket kan resultera i 

upphandlingsfel och påföljande överklagandeprocesser. Det 

är redan idag en utmaning att upphandla verksamheter och 

insatser utan att riskera att snedvrida konkurrensen. Många 

företag uppger redan idag att det finns svårigheter att delta i 

offentliga upphandlingar och att de därför avstår. Vi ser också 

att flera mindre företag med få anställda inte har 

kollektivavtal idag, även om de erbjuder arbetsvillkor som är 

lika bra som – eller bättre än – kollektivavtal. 

 

 Med det här förslaget finns en stor risk att ännu färre 

småföretag har möjlighet eller vill medverka vid en 

upphandling. Vilket inte är en bra grund för jobbtillväxten 

eller staden då de flesta nya jobb växer fram i små företag. 

Dessutom riskerar det att hämma konkurrensen om endast ett 

fåtal större aktörer mäktar med att lämna anbud på offentliga 

upphandlingar. Det är sammantaget en utveckling som inte 

gynnar vare sig medborgarna, de upphandlande 

myndigheterna eller företagen. 

 

 Miljöförvaltningens synpunkter på upphandlingsprogrammet 

är i många delar bra och gedigna. Inte minst gällande kritiken 

kring otydligheten om hur programmet påverkar arbetet med 

ett klimatssmart Stockholm genom miljöprogrammet. 

Ytterligare viktig kritik som framförs är den strikta 

tillämpningen av Upphandlingsmyndighetens kriterier som 

Stadsledningskontoret förordar. Detta skulle bland annat 

riskera att stadens tvingas upphöra med spjutspetskrav som 

ofta finns i stadens upphandlingar med miljöfokus. Enkelt 

utryckt, regelverk som skulle stoppa Stockholm att gå före i 

miljö- och klimatarbetet vore inte acceptabelt. 

 

 Den rödgrönrosa majoriteten tar dessvärre med detta ärende 

ett stort steg bort från den grundläggande tanken med lagen 

om offentlig upphandling. Istället slår de in på en väg som 

riskerar att leda till ett läge där Stockholms stads 

upphandlingar snedvridits till något som används för att 
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uppnå politiska ändamål. Det är djupt oroväckande och 

beklagligt. 

 

 Ska Stockholm stärka företagande är det inte den rätta vägen 

att göra det krångligare och dyrare att delta vid 

upphandlingar, som dessutom ställer orimliga krav som går 

stick i stäv med lagstiftning och den svenska modellen. Vi 

ställer oss därför avvisande till programmets förslag. 

 

3) Joar Forssell (L) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 

 

1 Att delvis avslå förslaget till beslut. 

2 Att därutöver anföra följande. 

 

Hur staden som stor offentlig aktör agerar som upphandlare 

har en betydande påverkan på näringslivet i Stockholm. 

Därför är det oroande att majoriteten i föreliggande ärende 

öppnar för beslut som kommer innebära en stor osäkerhet för 

stadens leverantörer och riskerar att utesluta mindre aktörer.  

 

Upphandlingar inom Stockholms stad är av stor betydelse 

såväl för stockholmarna som för de berörda näringsidkarna 

som levererar tjänster och varor åt staden. Det är ett juridiskt 

grannlaga område som måste hanteras med professionalitet 

och nogsamhet av samtliga parter och inte göras till föremål 

för politiska experiment.   

 

Majoritetens förslag till upphandlingsprogram innehåller dock 

en hel del betänkligheter och oklarheter. Exempelvis flaggar 

en del av stadens förvaltningar, men även 

stadsledningskontoret, för att intentionen att staden genom 

upphandling ska verka för att personer utanför 

arbetsmarknaden kommer i sysselsättning riskerar att stå i 

konflikt med kraven på kvalitet och kostnadseffektivitet.  

Vidare riskerar programmet leda till att krav ställs som direkt 

eller indirekt reglerar leverantörers övriga verksamheter, 

vilket i så fall skulle leda till upphandlingsfel och påföljande 

överklagandeprocesser. 

 

Det finns också många oklarheter kring hur programmet är 

förenligt med förslag och upphandlingskriterier som 

vänstermajoriteten tidigare har yrkat på i 

upphandlingsärenden. Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande 

hänvisar till den så kallade vita jobb-modellen men det 

framgår inte exakt vad som menas med modellen och därför 

inte i vilken mån den är förenlig med programmet. 

Tjänsteutlåtandet måste dessutom tolkas som att frågan om 

hur avtalsvillkoren ska följas upp regleras i 
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tillämpningsanvisningarna. Med tanke på frågans politiska 

vikt hade det varit önskvärt att avtalsuppföljningen hade 

reglerats i programmet.  

 

Samma osäkerhet som rör vita jobb-modellens förenlighet 

med programmet gäller också för förslag om strikt ansvar för 

underleverantörer och krav på att entreprenörer ska följa 

stadens personalpolicy. 

 

Det som dock är mest oroande är att programmet som helhet 

kommer att göra det krångligare och dyrare för företag att alls 

delta i stadens upphandlingar.  

 

Redan idag uppger många företag att det är svårt att delta i 

offentliga upphandlingar, bland annat på grund av det tar för 

lång tid och är för krångligt. Särskilt är detta sant för små 

företag. Enlig Företagarna deltar därför enbart ca 25 procent 

av småföretagen idag i offentliga upphandlingar. Att 

stadsledningskontoret anser ”att mindre företag och idéburen 

sektors deltagande i upphandlingar inte alltid kan 

underlättas/främjas utan att detta är en av flera avvägningar 

som ska göras i en upphandlingsstrategi” skickar en 

oroväckande signal om att detta inte är ett prioriterat område 

för majoriteten. 

 

För oss liberaler är det viktigt att de krav som ställs i varje 

enskild upphandling inte är irrelevanta eller gå längre än vad 

som behövs för att uppnå syftet med upphandlingen. Krav 

som försvårar eller rent av omöjliggör deltagande för många 

företag är enbart till en stor nackdel för staden.  Det riskerar 

att leda till färre anbud, sämre konkurrens och mindre 

mångfald. Det är inget som gynnar vare sig stockholmarna, 

staden eller företagen. Tyvärr riskerar detta program att gå 

just i den riktningen, genom att förslaget kommer göra det 

ännu svårare för framför allt de mindre företagen att delta i 

stadens upphandlingar, när kraven bara blir fler och 

upphandlingarna mer komplicerade. 

 

Stockholms stad ska alltid motverka fusk, svartjobb och 

ekonomiska oegentligheter, samt säkerställa anständiga 

arbetsvillkor för medarbetare hos leverantörer som staden 

anlitar. Seriösa aktörer får aldrig missgynnas för att de tar sitt 

arbetsgivaransvar på fullaste allvar. Uppgiften att kontrollera 

att våra avtal följs är så viktig att den ska utföras av stadens 

egna tjänstemän eller utav av staden anlitade oberoende 

organ. Rättssäkra arbetsförhållanden, transparenta 

upphandlingsmodeller och konkurrens på lika villkor ska 

prägla upphandlingar i Stockholms stad. Men 
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upphandlingsprogrammet får inte utformas så att seriösa 

aktörer utestängs genom att upphandlingarna blir allt för 

krångliga och resurskrävande.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Katarina 

Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Cecilia 

Berggren (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) 

reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Joar Forssell (L) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt 

förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), 

Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Cecilia Berggren (V) enligt 

följande: 

 

Vi instämmer fullständigt med utlåtandet och anser att det är 

viktigt att förvaltningens synpunkter tas i beaktande. Staden 

måste fortsättningsvis vara en aktör som fungerar som 

förebild för andra genom att miljömässigt ligga i absolut 

framkant. Det är därför av största vikt att staden har ambitiösa 

upphandlingskrav på miljöområdet. Därför bör upphandlande 

nämnder och bolag inte på något sätt vara förhindrade att 

använda egna, mer ambitiösa kriterier, utan bör snarare som 

huvudregel i alla lägen göra det. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M). 

 

 

 

 Vid protokollet 

 Lena Mittal 

 

 

 

Rätt utdraget intygar: 

 

 

 

_________________________________  

 


